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7 - Як виникла ідея створення 
• центру Леся Курбаса? 

- Відколи я почала займатися Кур

басом , постала проблема безпосеред-
" " нього входження иого в науковии кон-

текст. Я переконана, що в його твор

чості є початок сьогоднішніх ідей. Кур

бас не просто відродив чи створив 
нову художню систему, але й повірив , 

•• 
що з художньо 1 системи може почати-

ся нове суспільство . його ~~Березіль" 
- не просто мистецький центр, а інте

лектуальний штаб відродження куль

турного, етичного та політичного (саме 
така послідовність видається мен і 

більш природньою). 
7 -Якою була передісторія центру? 
• - Протецентр був утворений 1989 
року у США та Канаді . До цього това

риства увійшли Вірляна Ткач (режи

сер) , Валер'ян Ревуцький (театрозна
вець), Роман Сербин (історик) , Юрій 
Шевельов (мовознавець), Лариса Они

шкевич (л ітературознавець) , Романа 

Багрій {професор Торантського уні

верситету) та інші . Нам вдалося про-
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вести деюлька мІжнародних акцtи, зок-

рема наукові конференціІ в центрі Гро
товського (Польща) , в Києві та Москві . 
їх об 'єднувала проблема побутування 
курбасівських ідей в національному та 
світовому театрі . Ми підтримували 

контакти з центром Станіславського 
(Росія) , з окремими циклами лекцій я 

виступала в Ізраїлі, США, Канаді. При
близна проблематика цих виступів : 
"Актор і режисер як метафізична про

блема (на прикладі Курбаса і Гірняка), 
~~мова New Age, чи існує в ній постать 
Курбаса" , " Мі крокосмос Курбас -
Штайнер - Сковорода", " Еври стичні 

моделі , теорії Курбаса". 
7 - А як проходило становлення 

1 
центру на Україні? 

- Мені пропонували зробити при-
-- ' ватнии центр, та я вважаю це немо-

ральним . Реабілітація імен і мусить 
проходити не лише на рівні інформацїІ. 

- необхідно ввести його в екзистен
ціальний простір . Маленькими етапа

ми цього процесу були : повернення 
Курбаса до ряду енциклопедій , курси 

• 

Інтерв'ю з головою Центру 

Неллі Корнієнко 

з його системи в театральних вузах 
(щоправда , крім нашого київського). 

Я вважаю, що держава мусить хоч 
якось покаятись і долучитися до цієї 

справи . Але це стало можливим лише 

після тривалої боротьби , просвітниць
кої діяльності . В грудні 1994 року було 
видано Указ Кабінету міністрів Украї
ни про заснування центру, а також 

преміІ імені Леся Курбаса. Проте ут
ворений він був лише номінально. 
Справжньою детективною історією 

можна назвати процес ''вибивання" 

приміщеннst , stкe мала надати мepist 
згідно постанові. Зараз ми сподіваємось 

. 
на позитивне вирІшення цього питання. 

Центр у стадіі "фіксаціі" : затверд-
. " 

жено статут, вІдкрито рахунок, иде на-

бір кадрів тощо. Хочеться вірити , що 
другого вбивства Курбаса - бюрокра
тично-комерційного - не відбудеться . 
? - Якою буде приблизиа струк-
• тура центру ? 

-Запланований центр має бути уні 

кальнішим за аналогічні центри Гро

товського, Брехта, Станіславського . 

його діяльність матиме три напрями: 
науковий , ''театральні майстерні '' та 
куль турологічний . 

Науковий зорієнтований насампе-
. . " 

ред на порІвняно молодих енерпиних 

науковців - генераторів ідей. Така 

орієнтація зумовлена розірваністю по
колінь , розпадом "зв 'язку часів". Поки 

що я планую співпрацювати з Іриною 

Волицькою, Оленою Левченко , Оле
ною Коваленко. 

Під "театральною майстернею" я 
• 

розумІю конкурс сучасних театральних 
• 

проектІв , насамперед, режисерських. 

Модель приблизно така: автор пропо-
. 

нує проект, потtм можливе нарощен -
• 

ня потенцІалу та утворенн я само-

стійного театру-студіі чи якоїсь іншої 

незалежної структури . Поки що ми 

маємо проект Олега Ліпцина ''Гамлет
Лабіринт" . Наступним буде спільни й 
проект «Вишневого саду)) і Пірандел

ло з Театром ім. Леся Курбаса (поста
новка Володимира Кучинського) . 

Підрозділ майстерні - сцена 

графічний . Запрошен і до співпраці 

В . Карашевський та С. Маслобойщиков . 
Бачу можливість розгортання само
цінної «сценографічної вистави» , яка 
«запросить» до своєї концепціІ поста

новника майбутнього Софокла , ч и 
Лесі , чи Шекспіра. 

? -А яка функція культурологіч-
• ного напряму і чим він відріз

няється від наукового? 
- Для мене культорологічний на

прям- псевдонім міжнародних зв'язЮв. 
Це зв 'язок з аналогічними центрами 
або спіл ьні проекти . Можливі теми 

проектів: "Театр бароко колись і сьо
годні" , або "Слово і тиша у сучасному 
театральному просторі" . Нове слово 

народжується і важливо дати йому 

вихід . Функція культурологічного на
пряму - запровадити нову естетичну 

мову. Центр - альтернатива академіч

ній науці чи їі відсутності й вона вклю
чатиме передусім елементи фунда -

ментальної теоріІ. 

' 

- Зараз виникає чимало мис-
• тецьких утворень, що викорис

товують у назвах спадщину 
Курбаса, скажімо, харківський 
Березіль та київське Березілля, 
перейменування Молодіжного 
театру у Молодий тощо. 

- Щодо останнього я - проти : до

ведіть свої художні права . Власне, це 
• 

приклад того , як художня Ідея стає то-

варом . До фестивалів же я ставлюсь 
добре . У них є набуття таланту, творче 
спілкування. Але є і вади. На останньому 

Березіллі було багато випадкового . 
? - У Станіславського є думка, 
• що театр як творча структу

ра існує сім років. Як ви вва
жаєmе1 наскільки життєздат
ний ваш центр? 

- Власне, Центр - не театр , а ху

дожній простір актуальних проблем. 
Наприклад, у Васильєва був не театр , 

а художнє буття . Тож існує він за інши
ми законами . Проекти мають розходи

тися в світ . Якщо раптом на якомусь 
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етап І на основ І центру виникне театр -
тоді вже він буде функціонувати за 
його законами . 

Кореспондент {(Кіно- TeaтpyJJ. 
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